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Trst pokazal 
nov obraz

Kdor se je v nedeljo, 30. ja
nuarja, hotel pokloniti spominu 
treh časnikarjev, ki jim je raketa 
v Mostarju, kamor so se bili na
potili po službeni dolžnosti, ta
ko kruto pretrgala nit življenja, 
in pokropiti njihova trupla, ni 
mogel verjeti svojim očem, ko je 
videl, kolikšna množica se je po
mikala od trga Dalmacija po uli
ci F. Severo do deželnega sedeža 
radiotelevizijske ustanove RAI. 
Tu so namreč v velikem radij
skem študiju v pritličju ležali na 
parah naši trije nesrečni kolegi.

Tisočem in tisočem ni bilo žal 
žrtvovati lepe januarske nedelje, 
prav nič jih ni motilo, če so se 
morati truditi nekaj ur, preden so 
se lahko od blizu in osebno po
slovili od rajnih in so lahko iz
razili globoko sožalje ter solidar
nost hudo prizadetim ženam, ot
rokom, staršem, sorodnikom. Ob 
Pogledu na množico, ki se je po
gasi, zbrano, molče pomikala pro- 
b kraju žalosti, si moral zares biti 
ganjen in te je moralo zares ne
kaj stisniti pri srcu.

Kdor spremlja ali opazuje vsa
kodnevno dogajanje v Trstu, je 
pb nedeljskem prizoru gotovo bil 
lznenaden in presenečen. Kako 
naj bi tudi ne bil, saj mnogi naši 
bralci gotovo imajo še zelo živo 
Pred očmi dogajanje na tržaški 
j omorski postaji ob znanem te- 
mvizijskem neposrednem preno- 
Su pred nekaj meseci. Od nacio
nalističnih in šovinističnih prva
kov naščuvana publika je tedaj 

rpz najmanjšega sramu kazala 
največji prezir in sovraštvo do 
^srečnega prebivalstva v Bosni. 
Hitela je poudarjati, da jo do
godki v Bosni prav nič ne briga- 

pobijanje in medsebojno kla- 
n)e naj bi tamkajšnjemu ljud- 
flvu bilo nekaj prirojenega, ne- 
^aj/ kar sodi v njegovo naravo.

ako je pred televizijskimi ka
f r a m i  rohnel znan tržaški mi- 
s°Vski prvak.

Ali se je zdaj v tem našem 
rstu zares nekaj premaknilo? 
pdi slovenska beseda med žal- 

nitn obredom v stolnici sv. Justa 
dan pogreba ni nikogar mo

da! To je lahko ugotovil, kdor 
le gledal televizijski neposredni 

DRAGO LEGIŠA 
IIII+- B

Ob tragični smrti treh tržaških časnikarjev

Njihovo delo moramo nadaljevati mi
M inilo je  le nekaj dni, in vendar 

se mi zdi že cela večnost, odkar je  ubi
jalska raketa pred bolnišnico v  m us
limanskem predelu Mostarja prekinila 
življenjsko n it Saši, M arcu in Dariu, 
pa še vedno upamo, da je  le sen, da 
se bomo prebudili, da more ne bo več 
in da bo vse kot je  bilo.

SASA RUDOLF

V obupu, ki polni srca, se sprašu
jemo, zakaj je  bila potrebna njihova 
žrtev, saj se v  M ostar niso prišli voj
skovat, pač pa so nameravali s sliko 
in besedo seznaniti svet z  grozotami, 
s trpljenjem otrok, vojnih sirot. K rv
niki so dobro vedeli, da je resnica 
glavni nasprotnik, da so jim  nevar
nejše slike in besede od raket, topov
skih izstrelkov, granat ali rafalov iz 
mitraljezov.

Obup bo prestal, posušili bomo 
solze, ostala pa bo sveta jeza, ki s i ne 
želi maščevanja, iskanja krivcev, pač 
pa zahteva, da tragedije ne pozabimo, 
da nam bo ostal vklesan spomin na 
njihovo žrtev, da se bomo vedno v  pol

nem zavedali, zakaj so se odpravili na 
nevarno pot. To ni bila želja po pu
stolovščini, iskanje poklicne afirmacije 
in nagrad, pač pa za visoko profesio
nalno delo, za prispevek, čeprav le 
skromen, h gradnji zau stavitve voj
nih grozot, k pom iritvi, ki jo  Bosna 
in Hercegovina krvavo potrebujeta. 
Tega se moramo zavedati, to ohrani
ti v  spom inu, njihova žr tev  mora do
besedno prisiliti vse, da delo, ki so ga 
začrtali Saša, Marco in Dario, nada
ljujemo in dokončamo. Vsi smo za to 
poklicani: mi, ki smo zadolženi za 
vestno in pošteno informiranje javno
sti, pa tudi vsi ostali, vsak po svoji 
moči, vsak kot se mu zd i najprimer
neje.

Tako se bomo oddolžili njihovemu 
spominu.

Ljudi dobre volje ne manjka, o tem 
pričajo dopisi, brzojavke, telefonski 
pozivi, dolge vrste ljudi, ki so se jim  
prišli poklonit, ko so ležali na parah 
v  radijskem studiu, množica, ki je  
spremljala n jihov pogreb, milijoni, ki 
so žalno mašo iz stolnice sv. Justa 
spremljali po radiu in televiziji.

Posnetek s pogreba treh članov tržaške televizijske ekipe R A I v  sto ln ici 
Sv. Justa v ponedeljek, 31. januarja. M ašo je  daroval tržaški šk o f msgr. Lo- 
renzo Bellom i. V slovenščin i je  berilo podal L iv ij Valenčič, prošn ji pa prebra
la M arko Tavčar in Ivo Jevnikar. (foto Kroma)

V torek, 1. t.m ., so se pokojn ih  spom nili tudi na seji deželnega in tržaške
ga občinskega sveta , za Sašo O to pa  je  bila v Srenjski h iši v  Borštu žalna  
seja, k i se je  je  udeležilo veliko  prija teljev, sovaščanov in kolegov. G ovorili 
so do linski župan M arino Pečenik, odgovoren za slovenska  poročila R A I Sa
ša Rudolf, predsednik domačega društva  »Slovenec« in ta jn ik  fo to k ro žk a  Trst 
80 Darko Bradassi.

Saša, Marco in Dario, na vsake
ga me vežejo delovni spomini, čudo
v iti trenutki, ki smo jih preživeli sku- 
paj.

Saša: bil si, kako nepopisno težko 
je  pisati o tebi v  preteklem času, tako 
ponosen na svojo narodno pripadnost, 
biti Slovenec je  bilo zate nekaj lepega, 
poštenega, kulturnega. Bil si pošten 
in plem enit v  vsakem trenutku, tudi

NASE SOŽALJE
Ob prezgodnji smrti 

dragega moža in očeta Sa
še Ota izrekamo ženi dr. 
Milenki, sinčku Milanu in 
sorodnikom globoko obču
teno sožalje.

U re d n iš tv o  in  u p ra v a  
N o v e g a  l is ta

v  najtežjih, ko v  hipu ločiš polnega 
človeka od povprečneža.

Marco: bil si vedno radoveden, kar 
je  odlika pravega časnikarja, ki se ne 
zadovoljuje s prvo razlago, pač pa ho
če argum ent poglobiti, ga spoznati v  
podrobnostih. Še in še si zahajal v  slo
vensko redakcijo, da bi zvedel kaj več 
o nas, o dogajanju, zgodovini, tradi
cijah ne samo Slovencev, pač pa tudi 
H rvatov, Srbov in M uslim anov.

Dario: na videz v  vase zaprtega 
značaja, si bil odprt ljudem, ki si jih  
spoštoval. Rad si govoril o svoji hčer
ki, pripovedoval o trdem delu v  ške- 
denjski železarni in naporu v  večer
nih šolah, vpisu  na univerzo, pa tu 
d i o ljudeh na Proseku, sosedih.

Bosna še dalje gori, nedolžni ljudje 
umirajo, kot ste padli v i trije. K rvn i
kom, ki zavajajo množice, gorja še ni 
dovolj, svet pa je prešibak in v  svo
jem  egoizmu ne zna najti prave poti 
k zau stav itv i bojev. Toda želja po m i
ru mora nujno prem agati trenutno  
nemoč. Ostajajo le še pogajanja, kaj
ti za vojaško intervencijo je  prepozno, 
rak se je  že preveč razširil, da bi ga 
bilo moč odpraviti s kirurškim pose
gom. Toda pogajanja morajo poteka
ti enotno, sve t mora pokazati enot
nost, pokazati napadalcu, da gre to
krat za res. Pogajanja naj bodo sila in 
prisila.
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RADIO TRST A

■  ČETRTEK, 3. februarja, ob: 7,00 Jutra
nji radijski dnevnik; 8,00 Poročila in de 
želna kronika; 8.10 Po po teh  naših izse
ljencev; 9.00 IZ STUDIA Z VAMI: 9.15 
M arjan Tomšič: »Oštrigeca«; 10.00 Poro
čila; 11.45 Okrogla miza; 13.00 Opoldanski 
radijski dnevnik; 13.20 G lasba po željah;
14.00 Poročila in deželna kronika; 14.10 
K ulturne diagonale: Veš, poet, svoj dolg? 
15.30 M ladi val; 17.00 Poročila in ku ltu r
na kronika; 17.10 Mi in glasba; 18.00 Do
pisnice z  najbližnjega vzhoda.
■  PETEK, 4. februarja, ob: 7.00 Jutranji 
radijski dnevnik; 8.00 Poročila in dežel
na kronika; 8.10 Dopisnice z najbližnjega 
vzhoda; 9.00 IZ STUDIA Z VAMI: 9.15 
M arjan Tomšič: »Oštrigeca«; 10.00 Poro
čila; 11.45 Okrogla miza; 13.00 O po ldan
ski radijski dnevnik; 14.00 Poročila in d e 
želna kronika; 14.10 O troški kotiček: »Po
slušajmo, rišimo in pišimo!«; 14.30 Krajev
ne stvarnosti: O d Milj do Devina; 15.30 
Mladi val; 17.00 Poročila in ku ltu rna kro
nika; 17.10 Mi in glasba; 18.30 Slovenska 
lahka glasba.
■  SOBOTA, 5. februarja ob: 7.00 Jutranji 
radijski dnevnik; 8.00 Poročila in deželna 
kronika; 8.10 K ulturni dogodki; 9.00 Z 
zdravo hrano  do  zdravega duha; 10.00 Po
ročila; 10.10 Kogojevi dnevi '93; 12.00 Kra
jevne stvarnosti: »Ta rozajanski glas« — 
oddaja iz Rezije; 12.45 Krajevne stvarno
sti: G lasnik Kanalske doline; 13.00 O pol
danski radijski dnevnik; 13.20 Glasba po 
željah; 14.00 Poročila in deželna kronika;
14.10 K rajevne stvarnosti: Nediški zvon;
15.00 »Ena se tebi je želja spolnila« — ro
mantični sprehodi v neponovljivo obdobje 
um etnosti; 16.00 75 let po svetovni vojni;
17.00 Poročila in ku ltu rna kronika; 17.10 
Mi in glasba; 18.00 Prežihov Voranc: »Do
berdob«.
■  NEDELJA, 6. februarja, ob: 8.00 Jutra
nji radijski dnevnik; 8.30 Kmetijski tednik;
9.00 Sv. m aša iz župnijske cerkve v Roja
nu; 9.45 Pregled slovenskega tiska v Itali
ji; 10.00 M ladinski oder: »Pravljica — to
da ne popolnom a«; 12.00 Sredn jeevrop
ski radijski obzornik; 13.00 O poldanski ra
dijski dnevnik; 13.20 G lasba po željah;
14.00 Poročila in deželna kronika; 14.10 
D ante Alighieri: »Božanska kom edija: Vi
ce«; 14.45 Spom inska oddaja za um rle ko
lege; 15.00 Krajevne stvarnosti; 15.30 
Šport in glasba; 17.00 Krajevne stvarno
sti: Z naših  prireditev.
■  PONEDELJEK, 7. februarja, ob: 7.00 Ju
tranji radijski dnevnik; 8.00 Poročila; 8.10 
Iz Č etrtkovih srečanj: Izidor Predan; 9.00 
IZ STUDIA Z VAMI: 9.15 M arjan Tomšič: 
»Oštrigeca«; 10.00 Poročila; 11.45 Okrogla 
miza; 12.45 Prim orska poje; 13.00 O pol
danski radijski dnevnik; 13.20 Kmetijski 
tednik; 14.00 Poročila in deželna kronika;
14.10 N agradna abeceda — radijska kviz 
oddaja za otroke; 15.30 M ladi val; 17.00 
Poročila in ku ltu rna  kronika; 17.10 Mi 
in glasba; 18.00 B rezposelnost: teorija in 
praksa.
■  TOREK, 8. februarja, ob: 7.00 Jutranji 
radijski dnevnik; 8.00 Poročila in deželna 
kronika; 9.00 IZ STUDIA Z VAMI: 9.15 
M arjan Tomšič: »Oštrigeca; 10.00 Poroči
la; 11.45 O krogla miza; 12.45 Prim orska 
poje; 13.00 O poldansk i radijski dnevnik;
13.20 G lasba po željah; 14.00 Poročila in 
deželna kronika; 16.00 Mladi val; 17.00 Po
ročila in kulturna kronika; 17.10 Mi in glas
ba; 18.00 D ante Alighieri: »Božanska ko
m edija: Vice«.
■  SREDA, 9. februarja, ob: 7.00 Jutranji 
radijski dnevnik; 8.00 Poročila in deželna 
kronika; 8.10 Srednjeevropski radijski ob
zornik; 9.00 IZ STUDIA Z VAMI: 9.15 
M arjan Tomšič: »Oštrigeca«; 10.00 Poro
čila; 11.45 O krogla miza; 12.45 Prim orska 
poje; 13.00 O poldanski radijski dnevnik;
13.20 Krajevne stvarnosti: N a goriškem va
lu; 14.00 Poročila in deželna kronika; 14.10 
Krajevne stvarnosti: Na goriškem  valu;
15.00 M ade in Italy; 15.30 Mladi val; 17.00 
Poročila in ku ltu rna  kronika; 17.10 Mi in 
glasba; 18.00 L iterarne podobe: Šest so
dobnih  tržaških pesnikov.

Jurij Paljk

Ob smrti teh treh 
kako strašno je z

Do sedaj sm o vojno v  Bosni 
gledali sam o na televizijskih za
slonih in še sedaj mi zvenijo v 
ušesih  b esede, ki jih je izrekel di
rektor časnikarjev tržaške mreže 
Rai, Fulvio Molinari v Gorici, ko 
se  je udeležil nekega posveta o 
vojni v Bosni in na Hrvaškem. Re
kel je takole: »Pred dnevi me je 
poklicala neka gospa in mi dobe
sed n o  ukazala, naj preneham  s 
predvajanjem posnetkov iz vojne 
v Bosni. Povedala je še, da jo to

ko bila vzor drugim, ker je iz sta
re Grčije potegnila ljubezen do 
um etnosti, iz starega Rima sp o
znavanje in državniško miselnost, 
v se  to pa oplem enitila s krščan
skimi ideali. Danes pa ob vsakem  
umrlem človeku v Bosni pada na 
izpitih, v  svojem  egoizm u in daj- 
dam zaslepljenosti n e vidi dlje, 
kot do polnega hladilnika dobrot 
in udobnosti varnega doma, ki pa 
postaja iz dneva v dan manj va
ren in manj udoben. N e vem , če

soseščini. Najbolj težko mi je, ko 
gledam  otroke, ki so slabo oble
čeni, ki izgubljajo iz dneva v dan 
sm isel za dom  in za svoje dosto
janstvo, ki ga seveda imajo, tako 
kot mi. Ljudje so. Kot mi. Za te 
ljudi lahko naredimo veliko. Da je 
to res, je živ  dokaz goriška škofij
ska dobrodelna organizacija Cari- 
tas, katere direktor duhovnik don 
Dipiazza je pred kratkim povedal 
v javnosti, kako malo čuta za so
lidarnost je na Goriškem. V celem 
lanskem  letu je zbral komaj pol 
milijarde lir za vse delovanje te 
organizacije in niti počenega gro
ša ni dobil od  nobene javne usta
nove, celo nekaj denarja je poso
dil krajevni zdravstveni enoti, da 
je lahko odkupila neko stavbo za 
duševno prizadete in m u ga sedaj 
nočejo vrniti. Vse ostalo je prejel

Saša Ota Marco Luchetta Dario D'Angelo

izredno m oti, ker prav takrat, ko 
oddajamo m i televizijski dnevnik, 
ona z družino doma večerja.« N a
daljeval je z ugotovitvijo, da bi ra
di tudi v Italiji, podobno kot dru
god na Z ahodu, pozabili na voj
no, ki jo im am o pred vrati.

Prav ob smrti teh treh fantov 
vidim o, kako kruta je vojna, ka
ko strašno mora biti za nedolžne  
ljudi v Bosni in na Hrvaškem, kjer 
jih ubijajo vsak dan in vsak dan 
ubijejo tudi košček Evrope. Vem, 
da je zelo težko pisati o tem, vem , 
da lahko kot mali ljudje, kar v 
bistvu sm o, zelo  malo naredimo. 
Lahko pa. Najprej bi še posebno  
kot Slovenci in bratje narodov, ki 
so v vojni vihri, morali vedeti, kaj 
vojna sploh pom eni za ljudi, ki so 
v njej in takoj za tem  tudi, kaj 
ta vojna pom eni za vso  Evropo, 
da niti ne govorim  o Združenih  
državah Am erike, Amerike, ki je 
vedno in sam o gledala najprej na 
svoje koristi in šele nato na vse  
ostalo.

Za Evropo, v kateri Slovenci 
od vedno živim o, saj bi geograf
sko težko našli bolj evropski na
rod od našega, pom eni vojna v 
Bosni vsakodnevni poraz, tako 
politični kot moralni, saj ni znala 
in tudi hotela tega masakra pre
prečiti, tega klanja ustaviti in ta
ko pokazati, da še verjame v tiste 
krščanske ideje in ideale, ki so jo 
nekoč napravili Evropo, tisto raz
svetljeno Evropo, ki je res lah

kdaj vsakdo izm ed nas pom isli, 
da je vojna v Bosni lahko sam o ve
lika vaja pred veliko večjimi voj
nami in pred veliko večjim kla
njem, saj bo morala Evropa pusti
ti iste stvari tudi drugim samodrž
cem , kar je pustila M iloševiču in 
kar sedaj dopušča tudi drugem u  
velikem u klavcu Tudjmanu. Kot 
je padla in vsak dan pada Bosna, 
bo lahko padla M akedonija, vse  
ostale m anjše državice, da ne go
vorim o niti o klanju, ki se lahko 
pripeti v Rusiji in njenih bivših re
publikah.

Ob vsem  tem  se človek čuti 
nem očnega in že kar pravilo je 
postalo naše opravičevanje, da 
res ne m orem o ničesar storiti, res 
ničesar ukreniti. Pri tem pa poza
bljamo, da sm o izgubili kot Evro
pejci vsak čut za solidarnost, da 
se zapiram o v svoje udobne do
m ove, da izklapljamo TV sprejem
nike, ko zagledam o smrt na ekra
nu, da nočem o deliti gorja z no
benim  od prizadetih, da se otepa
m o vojnih beguncev kot hudič 
križa. Italija je država, ki najmanj 
stori za vojne begunce, ker pravi, 
da nima prostora zanje, da nima 
denarja zanje.

V Cervinjanu, ki spada v gori- 
ško nadškofijo, jih je strpala v ka
sarno 450, vsi ti begunci tam živi
jo v nem ogočih  razmerah in sam  
predobro vem , kako težko jim je, 
ker vidijo, da jih ne maramo, da 
se jih otepam o. Živim namreč v

od posam eznikov, ki še  vejo, da 
so ljudje še v stiski.

Naj mi bo dovoljeno, da po
vem , da ima goriška Caritas odprt 
poseben bančni račun, na katere
ga lahko vsakdo nakaže 50 tisoč 
lir vsak m esec in tako za eno leto 
posvoji neko vojno siroto v Bos
ni in na Hrvaškem, kjer je tudi ve
liko vojnih sirot, otrok, ki so iz
gubili vse  v  prekleti vojni, tudi 
nasm eh, tudi zadnje upanje, da 
bo enkrat konec klanja. 50 tisoč lit 
na m esec pom eni zelo malo za 
povprečno slovensko družino v 
zam ejstvu, saj za ta denar kupi
mo ene slabe kavbojke, eno dobro 
CD ploščo, pojem o pet pic, kupi
m o sam o eno vstopnico za rock 
koncert nekega italijanskega pov
prečneža, pojem o sam o eno ko
silo v restavraciji. Teh 50 tisoč lit 
pa reši eno človeško življenje ne
ke vojne sirote in m u om ogoči ko
likor toliko dostojno življenje ir> 
šolanje, m u morda celo vrne na
sm eh. Lepo bi bilo, če bi tudi slo
venske družine na G oriškem  po
svojile vsaka svojega otroka, ki je 
v vojni v Bosni izgubil vse. Ta 
bančni račun se namreč imenuje 
»Posvojitev na daljavo«. Eno leto 
dajemo vsak m esec 50 tisoč lir za 
enega otroka, ki je v vojni izgubil 
vse, največkrat tudi starše, tako/ 
da še priimka nima. Lepo bi bilo, 
če bi tako pokazali našo voljo, da 
se vojna čimprej neha. Seveda S 
tem vojne ne bom o ustavili.

J
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Tudi Goriško pretresla smrt 
časnikarske ekipe postaje RAI

Tudi Goriško je  strašno pretresla 
sm rt časnikarske ekipe tržaške radio
televizijske ekipe postaje RAI. Prvič 
zaradi tega, ker na Goriškem vsi po
znajo družino Rustja in še posebno 
Milenko Rustja, ki je  bila poročena s 
snemalcem tržaške televizijske ekipe, 
Sašom Oto. Vse pa je  novica o tragi
čni smrti treh novinarjev pretresla tu
di zato, ker nam je sm rt iz bosanske 
vojne pokosila naše ljudi in nam tako 
jasno dala vedeti, da je  vojna v  Bosni 
veliko bliže našim udobnim domovom, 
kot smo si sami pripravljeni prizna
ti, da se vojna tiče tudi nas, da ni to 
neka vojna, ki jo  samo gledamo na te
levizijskih ekranih, ampak da je to 
vojna v  samem središču Evrope in se 
nas še kako tiče. Ob izgubi dragega 
Saše moramo M ilenki in vsej družini 
izreči najprej globoko in občuteno so
žalje, malemu M ilanu, ki je izgubil 
očeta, pa samo zaželeti, da bi rasel v  
miru in zrasel v  fanta, ki naj bo čim
bolj podoben očetu, ki je  vedno imel 
dobro besedo in še lepši nasmeh za 
vsakogar.

N aj bo ta zapis posvečen Sašove- 
niu nasmehu in njegovemu poštene
mu delu, njegovi vedrini, ki ti jo  je 
podaril ob vsakem bežnem srečanju. 
Srečanja z  njim so bila vedno bežna, 
ker je imel službo, ki mu je  kradla čas 
m mu tudi ukradla življenje. Pa ven
dar je vedno našel čas, da se ti je  na
smehnil, ti povedal, kako gre.

Ko sem ga spraševal, ko se je  vra- 
CQl iz Srbije in pozneje iz vojne, katera 
nam ga je vzela, sem ga vedno vpra
šal, kako je  »tam doli« in vedno se mi 
l e nasmehnil in rekel samo: »Saj veš, 
kako je. Strašno je.« In potem je veli
ko raje govoril o M ilanu in Milenki, 
Zeni, na katero me je vezalo prijatelj
stvo in me še od samega prihoda v  
' rst, kjer smo se vsi spoznali na uni- 
Verzi. Govoril je o tem, kako preure- 
]a hišo in vedno se je  nasmehnil, ko 
sva ugotovila, da oba premalo hodi- 
va na Vipavsko, kjer je  našel z  Mile- 
a o jv o j drugi dom, hodila sta nam- 
rec v  Križ na dom njenih staršev.

Njegovega nasmeha sedaj ni več. 
Ostal je  v  M ostarju, kjer je Sašo ubi
to sovraštvo, ki je  od vedno v  teme- 
l lh vsake vojne, tudi sedanje bosanske 
vojne.

M anjkal nam bo vsem , kot lahko 
e Manjka fan t, katerega sm o v s i radi 

Srecevali, ker nam je  vedno veliko dal, 
s svojim  delom  in s svo jim  nasm e- 

°M, z  vedrino, ki je  božji dar in pra- 
Va redkost danes.

Saša je  bil fe jst fan t, fajn  fant, kot 
l e rekla moja m ati, ki ga  je  spoznala  
n, a Moji poroki, ko je  n evsiljivo  delal 
fotografske posnetke, m i napravil le- 
Pe fotografije, lepe zato, ker nas ni 
Postavljal v  nobeno nenaravno pozo. 

eIs t fan t je  bil Saša, rad je  im el ž iv -

a r
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Ijenje, tako, kot je. To se je tudi iz nje
govih fotografij videlo.

Nanj nas je vezalo prijateljstvo, ti
sta nesebična čustva, ki se jih ni nik
dar sramoval, ko je  rekel, da mu je le
po med slovenskimi ljudmi, med na
mi. Manjkal nam bo vsem. Posebno 
tis ti njegov nasmeh, tista prešernost 
in veselje, ki ga je  vedno pokazal, ko 
te je srečal.

Ju r ij P a ljk

Prihodnje volitve
Bližnja bodočnost nam prinaša le

tos vrsto volitev, na katerih bodo mo
rali državljani izreči svoje mnenje o 
političnih in upravnih vprašanjih. 
Čakajo nas najprej politične volitve, 
ki bodo 27. marca, na katerih bodo vo
livci izvolili nov parlament, tj. pos
lansko zbornico in senat. Nato bodo 
nekaj kasneje (čas ni še določen) tudi 
predčasne upravne volitve. Pri nas za
devajo v  glavnem tržaški pokrajinski 
in goriški občinski svet. In končno še 
12. junija evropske volitve. Torej kar 
cela vrsta pomembnih volilnih srečanj, 
ki bodo gotovo  — zlasti nekatere — 
korenito spremenile dosedanjo politi
čno podobo v  Italiji. Ker bodo prve na 
vrsti parlamentarne volitve, se za se
daj zaustavim o pri njih.

Politične reforme prinašajo s seboj 
tudi velike politične posledice. Gre za 
prv i preizkus novega večinskega vo
lilnega zakona za parlament, ki bo go
tovo skoraj popolnoma spremenjen. 
Sedaj se kujejo nova zavezništva, ki 
jih volilni zakon nujno predvideva in 
zahteva. Tako so vse glavne politične 
sile na delu, da iščejo možne poveza
ve. Posebno na sredini se obetajo ve
like novosti, ki jim  botrujejo predvsem  
Segni, Pannella, Bossi in televizijski 
magnat Berlusconi. Bolj v  senci tra
dicionalne stranke, nenazadnje nova 
Ljudska stranka z  Martinazzolijem. 
Sicer pa si tu oglejmo možna izhodi
šča za slovenske volivce.

Do tega trenutka seveda ni še ni- 
kakih jasnih perspektiv, kako bo nov 
volilni zakon s povezavami vplival na 
naše politične dejavnike. Do sedaj smo 
se ločili predvsem ideološko-politično 
in glede na samostojni nastop oz. pri
sotnost v  italijanskih strankah, zla
s ti levičarskih. V tem oziru bo goto
vo prišlo do novih premikov, ne ve
mo pa še kakšnih. Zanima nas še po-

Trst pokazal
-tim n
prenos po prvem omrežju. Poro
čevalec je celo z vidno simpatijo 
pojasnil, da je bil televizijski 
snemalec Saša Ota Slovenec in 
globoko zakoreninjen v svojo na
rodno kulturo. Pomembno je ob 
tem podčrtati, da je izvajanja po
slušalo nekaj desetin milijonov 
ljudi po vsej Italiji.

Žalost, bolečina in celo sve
ta jeza so ob tragični smrti mla
dih mož in očetov seveda povsem 
razumljive in upravičene. Toda 
kljub temu njihova žrtev gotovo 
ni in tudi ne more ter ne sme bi
ti zaman. Vse nas je njihova smrt 
najprej spomnila, da se strašno 
gorje nahaja pred našim hišnim  
pragom; na lastne oči lahko vidi
mo, da so ljudje slabši od živali, 
ko ni več strpnosti, medsebojne
ga spoštovanja, mirnega sožitja. 
Vsi lahko ugotovimo, v kakšen

pekel vodi politika ščuvanja k 
narodnostni mržnji, politika, ki 
ne priznava narodnim in drugim 
manjšinam osnovnih pravic.

Bog daj, da bi zdaj in v pri
hodnosti lahko ponavljali: »Saša, 
Marco, Dario, niste zaman izgu
bili, kar vam je bilo najdražje.«

Ljudje, ki so jih v tako veli
kem številu in tako prizadeto po
spremili na zadnji poti, so prav 
gotovo tako čutili. Trst pa je ob 
tej priložnosti javno in jasno po
kazal nov obraz, obraz mesta, v 
katerem živijo ljudje, ki se med 
seboj spoštujejo ne glede na na
rodno in jezikovno pripadnost, 
ljudje, ki prav zaradi te različno
sti drug drugega dopolnjujejo, 
drug drugega bogatijo. Bog daj, 
da bi lahko končno rekli in po
navljali, da v Trstu živijo zares 
omikani ljudje. Počivajte v miru, 
dragi kolegi!

sebe j, kako se bomo obnašali slovenski 
volivci, ki smo vedno podprli samo
stojni oz. manjšinski nastop na držav
nih in evropskih volitvah. Slovenska 
stranka sicer že deluje v  iskanju kon
kretnih oblik sodelovanja oz. povezav 
z  raznimi demokratičnimi silami. V  
tem jo tudi potrjuje pozitivna izkušnja 
z  zadnjih tržaških občinskih volitev. 
Res da niso vse izkušnje za vse potre
be in področja enake. Vendar so lah
ko vzrok za razmišljanje in poglablja
nje stvarnosti.

Menimo, da bo naša izbira zelo 
važna pri teh za državo najvažnejših 
letošnjih volitvah. Slovenci moramo 
biti v  tej ali drugi obliki prisotni kot 
politični subjekt. To pomeni, da bo 
naša samostojna stranka gotovo iskala 
primernih poti za aktivno vključitev 
v  politične procese in oblikovanja ko
alicij, ki pa morajo v  vsem odgovar
ja ti našim načelom in postavkam!

a .b .

Pismo uredništvu

O knjižnici 
p. Stanislava Skrabca

V zanim ivem  članku Ivana Žerja
la o prireditvah, ki jih v Novi Gorici 
pripravljajo ob stopetdesetletnici roj
stva jezikoslovca p. Stanislava Škrab- 
ca, ki je več kot štiri desetletja delo
val v frančiškanskem  sam ostanu na 
Kostanjevici (Novi list 20.1.1994, št. 
1906, str. 6), se je žal vtihotapil nespo
razum , ki ga je treba pojasniti.

Škrabec samostanu na Kostanje
vici žal ni zapustil svoje bogate 
knjižnice, ki naj bi bila zaradi neu
rejenosti že dalj časa zaprta, kot piše 
v članku. Kje se danes nahaja Škrab- 
čeva osebna knjižnica in ostala zapu
ščina danes ni jasno. G otovo je ob 
prvi svetovni vojni odpotovala z ali 
za njim, ko se je sam ostanska druži
na morala um akniti pred  soško fron
to. Kje je ostala, nam  zaenkrat ni zna
no in o tem  poizvedujem o in bomo 
vsakem u, ki bi nam  lahko pom agal s 
kakšno informacijo, hvaležni.

V sam ostanu pa razpolagajo z dra
goceno samostansko knjižnico, ki so 
jo v spom in na slavnega brata poim e
novali po njem. Ker je knjižnično gra
divo ogroženo in ni urejeno, obsega 
pa številne stare tiske, trideset inku- 
nabul itd. je ta sam ostanska knjižni
ca zaprta za javnost. V program skem  
okviru Škrabčevih dnevov je p redvi
deno tudi restavriranje gradiva in u re
janje te Škrabčeve knjižnice, ki pa ne 
obsega jezikoslovčeve zapuščine, pač 
pa njem u v čast nosi njegovo ime.

Frančiškanski sam ostan Kostanje
vica v Novi Gorici leži na griču Kosta
njevica, domačini m u pravijo tudi Ka
pela. Tako prireditve v čast S tanisla
va Škrabca ne bodo potekale v Ko
stanjevici (recimo nekje na Dolenj
skem), pač pa na Kostanjevici, na gri
ču ob Novi Gorici.

Zoltan Jan
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Prof. Lojzka Bratuž ob izidu svoje nove knjige

Besedila nadškofa Attemsa nam 
marsikaj povedo o naši preteklosti

Prav v  teh dneh je prišla iz tiskarne knjiga z  naslovom »M anoscritti slo
veni del settecento«, v  kateri je v  slovenskem originalu in italijanskem prevo
du objavljenih šest pridig prvega goriškega nadškofa Karla Mihaela Attem sa. 
Besedila je  zbrala, uredila in pripravila za tisk prof. Lojzka Bratuž, knjigo pa 
je  izdal Inštitu t za vzhodnoevropske jezike in književnosti na videmski uni
verzi, kjer avtorica poučuje. Prof. Bratuževa je lani že izdala obširnejšo knji
go o A ttem su, v  kateri je objavila 28 njegovih besedil. Delo »K. M . A ttem s  
— slovenske pridige« je izšlo pri Založništvu tržaškega tiska.

O  prvem goriškem nadškofu je  bil govor tudi v  ponedeljek, 31. januarja, 
v  prostorih D ruštva slovenskih izobražencev v  Trstu. Gosta sta bila zgodovi
nar prof. Luigi Tavano, eden ustanoviteljev goriškega Inštituta za družbeno 
in versko zgodovino, ki se je  začel med prvim i zanim ati za A ttem sovo življe
nje in delo, ter prof. Bratuževa. Ob tej priložnosti je  tudi odgovorila na nekaj 
vprašanj.

V delu sem zbrala 28 pridig od 61, 
ki sem jih imela na razpolago. V be
sedilih Karla Mihaela A ttem sa m eje  
predvsem pritegnilo dejstvo, da je 
svoje pridige pisal v  jeziku, ki so ga 
govorili verniki. Naravnost očaralo 
me je, da se je  znal človek v  takem po
ložaju (poleg tega, da je bil nadškof, 
je  bil namreč tudi plemiškega rodu) in 
v  tistem času približati ljudem. Spro
ščeno se je  pogovarjal v  vseh jezikih, 
ki ga je govorilo ljudstvo na »njego
vem « ozemlju, kjer je  bilo sicer 75 od
stotkov Slovencev.

Prof. Lojzka Bratuž

Začnimo najprej z Vašo naj
novejšo knjigo, ki je prav v tem 
času izšla v Vidmu. Kakšna je 
vsebina tega dela in kakšni pu
bliki je namenjena?

Delo vsebuje samo šest pridig ško
fa Attem sa v  prepisu originala — del
no sem slovenski tekst popravila in 
posodobila — ter v  italijanskem pre
vodu. Ena pridiga je objavljena tudi 
v  fac-similu, tako da lahko bralec v i
di, kako je nadškof zapisoval svoje 
misli. D ve od objavljenih pridig sta 
bili napisani za pastirski obisk, tri so 
namenjene raznim bratovščinam, ena 
je bila zapisana ob posvetitvi neke 
cerkve. Vsa besedila, razen krajšega 
odlomka, doslej niso bila še nikoli ob
javljena.

To študijo sem predvsem napisa
la z namenom, da italijanski javnosti 
približam našo preteklost. Tudi ta A t
temsova besedila so namreč dragocen 
dokaz naše prisotnosti na tleh teda
nje goriške nadškofije, ki je poleg na
ših krajev in Goriške obsegala doma
la vso današnjo Slovenijo in tudi del 
Avstrije.

V Vaši prvi knjigi o Attemsu, 
ki je izšla lansko leto, je zbranih 
skoro trideset njegovih pridig. 
Kaj vas je pri tem prvem gori
škem nadškofu najbolj priteg
nilo?

Kdaj ste se začeli zanimati za 
to osebnost in kje ste črpali vire 
za svojo raziskavo?

V 80. letih so v  Gorici začeli ra
ziskovati A ttem sovo zapuščino. S tem 
se je začel ukvarjati Inštitu t za druž
beno in versko zgodovino iz Gorice, 
ki je  za ta veliki načrt pridobil tudi 
strokovnjake iz A vstrije  in Slovenije. 
Tudi sama sem se tako začela zanimati 
za prvega goriškega nadškofa. V Go
riški semeniški knjižnici sem odkrila 
sveženj A ttem sovih  rokopisov, skup
no 61 pridig. Ko sem jih prebrala, sem 
si takoj rekla, da je te tekste vredno 
objaviti, saj so zanim ivi tako za nas 
Slovence, ker nam marsikaj povedo o 
naši zgodovini, kot tudi zato, ker raz
krivajo veličino Attem sovega duha.

Kaj bi povedali o vsebini teh 
pridig?

Samo to, da so preproste, razum
ljive, dostopne vsakomur. Nadškof se 
je  trudil, da bi ljudi prepričal na ne
vsiljiv, večkrat prav prisrčen način. 
Seveda se zna tudi postaviti kot uči
telj in grozi s pogubljenjem. Vendar
le pa na vsaki strani svojih zapisov 
ohranja človeški odnos do vernikov. 
Kljub svojim izrednim intelektualnim  
sposobnostim je znal vsem govoriti kot 
človek človeku. Pridige je  hotel ved
no pisati sam, čeprav bi to lahko zanj 
delali drugi, prav zato, ker je hotel oh
raniti pristen stik z  ljudm i in jim  ni 
hotel pridigati s prižnice.

Pogovor je zapisala 
Helena Jovanovič

Sodelovalo bo 9 vozov in (vsaj) 3 skupine

Letošnji 27. Kraški pust 
napoveduje kop

Pust bo že prihodnji teden raz
tresel veselje in razposajenost tu
di po Krasu, kjer se že  nekaj m e
secev po raznih vaseh pripravljajo 
na 27. Kraški pust. Svečan spre
vod s kraljem in kraljico na čelu  
bo v soboto, 12. t.m ., pustne sku
pine pa bodo ob 14. uri krenile s 
Pikelca in se  odpravile na obhod  
vasi do Brdine, kjer bo nagraje
vanje. Letošnji Kraški pust prina
ša s seboj nekaj organizacijskih  
in drugačnih novosti. Najprej je 
treba poudariti, je opozoril eden  
glavnih organizatorjev te prire
ditve Igor Malalan, da se je sod e
lovanje naših pustnih veseljakov  
razširilo tudi na Avstrijo. Prvič 
bodo na tej prireditvi nastopili čla
ni pihalnega orkestra iz Graza. 
Veseljačenje se bo pričelo že v 
četrtek, 10. t.m ., ko si bosta kralj 
in kraljica ogledala izložbe na O p
činah in izbrala najlepšo.

Za 27. Kraški pust bo drugačna 
tudi žirija. Tako so namreč od lo
čile sodelujoče vasi, ki so izrazile 
željo, da bi ocenjevalno komisijo 
odslej sestavljalo 5 oseb — seve
da takih, ki niso neposredno sou
deležene pri tej prireditvi. Im e
na članov žirije bodo ostala skriv
n ost... do pusta. Se nekaj je tre
ba povedati. Namreč to, da od le
tos dalje ne bo več m ožna zm aga  
ex aequo. V slučaju, da bosta dva 
vozova ali skupini dobili enako 
število točk, bo morala komisija s 
ponovnim  točkovanjem  določiti 
zm agovalca. Kar pa zadeva p od 
poro vozovom  in skupinam , ki se

niso uvrstili na prva tri m esta, bo 
ta od letos dalje sorazm erna z 
uspehom , torej s številom  točk, 
ne pa za v se  enaka kot doslej.

Kralj in kraljica bosta letos iz 
dolinske občine. S to izbiro so ho
teli organizatorji tudi dokazati, da 
ni nobene »konkurence« s pust
no prireditvijo na drugem  delu 
naše pokrajine, am pak da obsta
ja prijateljsko sodelovanje. Prire
ditelji Kraškega pusta so trenut
no še nekoliko obupani in zaskr
bljeni, ker jim doslej še ni uspelo 
dobiti konja, ki bo na sprevodu  
vlekel »kraljevski voz«.

Na letošnjem  Kraškem pust
nem  sprevodu bo sodelovalo 9 va
si. Kaj so letos izbrali za tem o, pa 
nam povedo njihova gesla: »Sku
paj v Evropo« (Bazovica), »Juraššik 
pork« (Salež-Zgonik), »Domači ci
gani« (Sv. Ivan), »Svet v malem« 
(P odlonjer), »G enetika 2000 — 
vsi enaki?« (Sempolaj), »Buh nam 
dej zdravje« (Opčine-SK Brdina), 
»Berlus est Berlus« (Praprot), »Za
peljiva kača« (Trnovca) in še »Bi
lo je nekoč« (po enoletnem  pre
moru se pod tem  geslom  vrača 
skupina s Proseka in Kontovela).

Od skupin, ki bodo letos sode
lovale na 27. Kraškem pustu, pa 
so za sedaj znane 3 in sicer Jaba- 
dabadu s Prebenega pod geslom  
»Asterix«, skupina s Piščancev in 
Lajnarjev z »Mišjo vasjo« in KD 
»F. Prešeren« iz Boljunca »Ali Ba
ba, 40 tatov in več...« .

(hj)

Spet izšel Galeb
vija razveselila otroke s prelepimi ilu
stracijami, delo pretežno domačih av
torjev kot so Vesna Benedetič, Klav
dij Palčič, Magda Tavčar, Barbara Bo- 
neta, pa tudi med avtorji pravljic, pri
povedk in pesmic je več znanih imen 
z naših krajev. Vsebino te številke Ga
leba so med drugimi sooblikovali Mar
ko Kravos, Berta Golob, Monika SulH 
in Vera Poljšak. Tudi tokrat ne manj
ka nekaj križank in ugank, v  reviji pd 
je še kuharski recept, jezikovni koti
ček, kratek zapis o težkem življenju  
škedenjskih krušaric ter priljubljena 
rubrika »Solarji pišejo«. Učence 3. in 
4. razreda O S »Josip Jurčič« iz D evi
na je tako prevzela pravljica Marjanu 
Tomšiča »Vrtnar«, ki je bila objavlje
na v  tretji številki Galeba, da so, vsak 
po svoje, napisali tej pravljici konec, 
takega, kakršnega bi sami želeli. Ne

slovenski otroci iz osnovnih in kaj pesmic o zim i ter razmišljanj o
srednjih šol so pred nekaj dnevi dobi- lastnem imenu pa so za to številko re
li najnovejšo 5. številko revije Galeb, vije napisali osnovnošolčki iz OŠ Do
ki izhaja v  Trstu. Tudi tokrat bo re- brovo v  Brdih.

i t
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V ponedeljek, 7. februarja, 
bo v Društvu slovenskih  izo
bražencev v ulici Donizetti 3 v 
Trstu govoril dr. Jože Krašo
vec na temo »Kolektivna ka
zen v stari zavezi«. Začetek ob 
20.30.

Mesto zgoniškega župana 
je prevzela Tamara Blažina

Peterle in Pedronetto na novoletnem 
srečanju Ssk na Plešivem pri Krmim

Zgoniška županja Tamara Blazina

Po odstopu dosedanjega dol
goletnega zgoniškega župana Mi- 
osa Budina je to m esto prvič v 

zgod ovin i prevzela  žen sk a . D o  
konca m andatne dobe, torej pri
bližno leto in pol, bo občino v o 
dila Tamara Blažina. Budin je svoj 
odstop utemeljil s preobrem enje
nostjo zaradi nalog, ki m u jih na- 
jaga vloga podpredsednika v d e
želnem  svetu.

N ova županja je že predstavi
la svoj program in odbor, ki ga 
bosta, poleg dosedanjih odborni
kov Luciana Miliča in Rada Mili- 
ca — sestavljala še dva nova čla
na, Bruno Pegan in Alenka Obad. 
Novi odbor si še ni porazdelil 
funkcij.

V razpravo je na prvi seji no
rega občinskega sveta posegel tu
di svetovalec S lovenske skupno
sti Jožko G ruden, ki je m ed dru
gim ocenil, da je program precej 
ohlapen in splošen, tako, da ga je 
naogoče sproti prilagajati. Ssk, je 
d^jal, bo zato za vsako točko pro
g am a posebej odločala, če naj 
Pobude podpre ali pa jim naspro- 
uje. »Slovenska stranka je bila 

Rabljena na sestanek z upravo, 
Ner so nam ponudili m esto v od- 

0ru, na sestanku pa sm o slišali, 
da se je uprava sestala tudi s ko
munistično prenovo, ki ni zasto
pana v občinskem  svetu«, je de-

Slovensko Katoliško Prosvetno Društvo 
Frančišek B. Sedej - Števerjan

vabi na

PREŠERNOVO 
PROSLAVO

ki bo v Sedejevem  Domu  
v Števerjanu 

v torek, 8. februarja 1994, 
s pričetkom ob 20.30.

Sodelujejo: 
gledališki igralec Stane Raztresen 

Fantovski oktet iz Dornberga

jal G ruden. »Ni prav, da ravno v 
tem trenutku, ko imajo stranke 
manj teže kot so jo im ele še do 
pred nedavnim , sprejme naša ob
čina odbornike na strankarski o s
novi. Izbira bi morala temeljiti na 
sposobnostih  kandidata, tako naj 
bi vsaj bilo po novih pravilih.«

Predvsem  pa je nujno, je še 
dejal G ruden, da začnem o že se 
daj razmišljati o novih volitvah, ki 
bodo spom ladi prihodnjega leta. 
»Volilna pravila bodo, kot kaže, 
različna, nam esto dosedanjih 15 
svetovalcev pa jih bo v zgoniškem  
občinskem  svetu sedelo  le 12. Od 
teh naj bi jih 8 pripadlo zm ago
viti listi, 4 pa ostalim  strankam. 
Med temi bo verjetno tudi pripad
nik italijanske narodnosti, po vsej 
verjetnosti predstavnik kake Slo
vencem  nenaklonjene politične si
le. Tudi zaradi tega bo treba že  
sedaj začeti s konkretnim  delom , 
ki bo om ogočil čimbolj smotrn  
in učinkovit nastop vseh  S loven
cev na prihodnjih občinskih volit
vah.«

Posebno pozornost za probleme 
Slovencev v  Italiji je  potrdil tudi mi
nister Peterle. Menil je, da so se stva
ri v  zadnjih časih vendarle začele pre
mikati v  pravo smer, pa čeprav poča
si. Pri tem se je nanašal na Sloven
cem ugodnejše politične razmere po 
zadnjih krajevnih volitvah na Trža
škem, pa tudi na pogovore med Italijo 
in Slovenijo za tako imenovano poso
dobitev Osimskih sporazumov. Sploh 
je Peterle pozitivno ocenil uveljavlja
nje Slovenije in z  njo Slovencev na ev
ropskem in še širšem političnem pri
zorišču. Tega osnovnega trenda nam 
ne smejo zam egliti bolj ali manj tre
nutni zapleti in afere, je  podčrtal Pe
terle, ki je zagotovil, da v  svojem de
lovanju ne bo opustil nobene prilož
nosti za utrjevanje enakopravnega in 
prijateljskega sožitja med narodi v  tem 
delu Evrope.

V imenu Ssk sta prisotne nagovo
rila uvodoma predsednik Marjan Ter- 
pin, ob sklepu pa tajnik Ivo Jevnikar. 
Oba sta se dotaknila žgoče problemati
ke skorajšnjih parlamentarnih volitev 
in poudarila potrebo, da bi se na njih 
Slovenci predstavili čim bolj enotno, 
to je  s skupnim i programskimi pred
logi in kandidati. Jevnikar je  dejal, da 
bi to predstavljalo tudi najboljšo iz
hodiščno točko za to, da bi se v  no-

IIII*- D

V Trstu predstavili knjigo Adrijana Pahorja

Krožek za družbena vprašanja »Virgil Šček« iz Trsta je  v četrtek, 27. ja 
nuarja, priredil v  Peterlinovi dvorani v Trstu p redstavitev d ip lom ske naloge 
prof. Adrijana Pahorja z  naslovom  »Somrak svobodnega tržaškega ozemlja  
in sam ostojne slovenske stranke« (1952-1954). A v to r  je  raziskavo napisal pod  
m entorstvom  prof. Jožeta Pirjevca, k i je  o kn jig i na večeru v Peterlinovi d vo
rani tud i obširneje spregovoril. O pobudi krožka pa je  nekaj besed povedal 
predsednik »Ščeka« dr. R a fko  Dolhar, k i je  med drugim dejal, da bo km alu  
na vrsti p redstavitev še ene knjige o »tržaškem vprašanju«, d ip lom ske naloge 
prof. Brune Ciani o dve le t ju  1954-56.

Prizor s predstavitve knjige A drijana Pahorja v P eterlinovi dvorani v 
Trstu. Na s lik i so: (z desne) avtor, R. Dolhar in J. Pirjevec (foto Kroma)

Kot je postala že tradicija, je  Slo
venska skupnost priredila v  soboto, 29. 
januarja, novoletno srečanje v  Grad
nikovi kleti na Plešivem pri Krminu. 
V teh sijajnih kletnih prostorih se je 
zbralo veliko predstavnikov, somišlje
nikov in prijateljev slovenske stranke, 
kakor tudi drugi ugledni predstavni
ki političnega, gospodarskega in kul
turnega življenja Slovencev v  Italiji, 
od M ilj do Trbiža, častna gosta pa sta 
bila novi podpredsednik deželne vla
de Furlanije-Julijske krajine Giancarlo 
Pedronetto ter podpredsednik sloven
ske vlade in hkrati njen zunanji mi
nister Lojze Peterle, k ije  sicer na Ple
šivem na novoletnih srečanjih Ssk že 
nekajkrat bil.

Pedronetto je v  priložnostnem na
govoru izrazil veliko zavzetost nove de
želne uprave za reševanje odprtih pro
blemov slovenske manjšine in sploh 
vseh manjšinskih skupnosti v  Furla- 
niji-Julijski krajini, pri čemer je  prišla 
do izraza tudi njegova strankarska pri
padnost Furlanski avtonomistični ligi 
(LAF). Pedronetto je dejal, da bi mo
rali manjšinski jeziki v  naši deželi po
stati uradni in resnično enakopravni 
italijanščini. Podpredsednik deželne 
vlade se je zavzel tudi za vsestransko 
okrepitev sodelovanja s Slovenijo, gle
de novega deželnega volilnega zakona 
pa je izrazil prepričanje, da bi moral 
zagotoviti prisotnost slovenske manj
šine v  bodočih deželnih skupščinah.

Tako je  bilo na novoletnem  srečanju Ssk na Plešivem  (foto S. Reportage)
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V Trstu in Gorici 
skupna proslava 
ob Dnevu 
slovenske kulture

Zveza slovenskih kulturnih 
društev iz Gorice, Trsta in Beneči
je, Zveza slovenske katoliške pro
svete iz Gorice in Slovenska pro
sveta iz Trsta so tudi letos zasta
vile svoje sile in pripravile skup
no proslavo ob Dnevu sloven
ske kulture. Prireditev bo isto
časno v nedeljo, 6. februarja 
1994, ob 17. uri v goriškem Ka
toliškem domu in tržaškem Kul
turnem domu.

Kulturna m anifestacija bo 
uvedla vrsto Prešernovih proslav 
na Goriškem, Tržaškem in Bene
čiji in nosi naslov »Ljubim jih, te 
preproste besede«. Za besedilo je 
preskrbel Jurij Paljk, ki je izbral 
dela Ivana Trinka, Alojza Gradni
ka, Filiberta Benedetiča, Ljubke 
Sorlijeve, Tomeka Vetriha, Vin
ka Beličiča, Iga Grudna, Jakoba 
Ukmarja, Miroslava Košute in 
Borisa Pangerca.

Na goriški kulturni slovesno
sti, ki jo je režijsko oblikoval 
Emil Aberšek, bodo sodelovali 
mešani pevski zbor Oton Župan
čič iz Štandreža (vodi ga Miran 
Rustja), mešani pevski zbor Pod- 
gora (vodi Mirko Špacapan) in 
ženska glasbena skupina iz Re
zije, Rože majave.

Ob pevskih skupinah bodo 
nastopili tudi člani goriške Gle
dališke šole in Odra 90 — Simon 
Dobravec, Luiza Gergolet, Sara 
Hoban, Vesna Tomšič, Tamara 
Kosič in Jan Leopoli.

Za glasbeno spremljavo bo 
poskrbela Valentina Pavilo.

Slavnostni govornik na ne
deljski proslavi bo umetnostni 
kritik in ravnatelj slovenskega 
klasičnega liceja Primož Trubar, 
prof. Milko Rener.

Prvi občni zbor 
SDGZ - Gorica

V konferenčni dvorani Trgo- 
vinske zbornice v  Gorici bo v  
petek, 4. februarja, prvi občni 
zbor Slovenskega deželnega go
spodarskega združenja — Go
rica. Srečanje se bo pričelo ob 
19. uri (oziroma ob 19.30 v  
drugem sklicanju). Na dnev
nem redu je poročilo v. d. pred
sednika Hadrijana Corsija, po
ročilo direktorja Igorja Orla ter 
načelnikov štirih sekcij, ki de
lujejo v  okviru S D G Z  iz Gori
ce, to je  gostinske ter sekcij za 
zunanjo trgovino, za malo trgo
vino in za obrtniške dejavnosti.

Zasedanje je  še toliko bolj 
pomembno zato, ker je  to prvi 
občni zbor, odkar se je  Sloven
sko deželno gospodarsko zdru
ženje iz Gorice osamosvojilo, je 
povedal direktor Igor Orel. Do 
tega je prišlo aprila predlansko 
leto. Poleg izvolitve novega od
bora bodo člani nakazali smer
nice za bodoče delovanje zdru
ženja. Govorili bodo o ojačenju 
kadrov, potrebi po novem zago
nu, predstavili bodo razne po
bude in načrte ter skušali najti 
nekaj svežih idej in predlogov 
za uveljavitev združenja v  go
riškem okolju. Posebno pozor
nost bodo udeleženci občnega 
zbora S D G Z  — Gorica, ki šte
je  250 članov, posvetili delo
vanju štirih sekcij, posebno ti
stim , ki jih je  sedanja gospo
darska kriza najbolj prizadela. 
V največjih težavah se mala 
trgovina, zunanja trgovina pa 
si je  v  zadnjem času opomogla, 
saj se je  reorganizirala in našla 
nova tržišča. Tudi obrtniška 
sekcija, je še povedal Orel, pre
cej dobro deluje, čeprav je mo
goče krizo opaziti tudi na tem 
področju, še najbolje pa se je  v  
tem času »obdržali« gostinci.

v

Čedad -  nova številkaTrinkovega
V petek zvečer 28.1.94 je bila na 

lepem sedežu društva Ivan Trinko 
predstavitev »Trinkovega koledarja«, 
ki ga je izdalo istoim ensko društvo 
in založila zadruga Lipa. Zbornik je 
letos obogaten s črnobelimi posnet
ki beneških cerkvenih motivov gori- 
ško-beneškega umetnika Hijacinta 
Jussa, ki jih bo te dni tudi razstav
ljal v Katoliški knjigarni v Gorici. O 
knjigi sta spregovorila urednika Ma
rino Vrtovec in Živa Gruden. Oba sta 
poudarila pomembnost te pobude, ki 
je namenjena zlasti beneškemu ljud
stvu in o povezavi koledarja s celim  
slovenskim  prostorom. O številnih  
člankih so spregovorili tudi duhov
nika Božo Zuanella in Franc Rupnik. 
Prvi je izrazil mnenje, da je treba do

dati koledarju povzetek v italijan
ščini, drugi pa je spregovoril o svo
jem prispevku in o drugih raziska
vah, ki jih bo treba še opraviti.

V bogati razpravi, v kateri je pri
šla do izraza predvsem pomembnost 
ohranitve domačega narečja, je bilo  
izrečenih še mnogo idej. Upajmo, da 
bodo pripomogle k še večji uvelja
vitvi tega zanim ivega koledarja. Ve
čera se je udeležil tudi predstavnik 
ministrstva za kulturo RS Božidar 
Premrl predvsem kot vezni člen z 
matično dom ovino. »Trinkov kole
dar« je tudi lepo grafično oblikovan. 
Za to je poskrbel Pavel Petričič. Knji
go lahko dobim o tudi v slovenskih  
knjigarnah v Gorici in Trstu.

Karlo Mučič

Gostovanje Prešernovega gledališča 
iz Kranja z igro »Zbeži od žene« v SSG

Komedija zapletov
Podatke o komediji »Zbeži od že

ne« angleškega dram atika Raya Coo- 
neya povzem am  po gledališkem  listu 
iz sezone 1992/93, ko je gledališki an 
sam bel Prešernovega gledališča iz 
Kranja uprizoril slovensko praizved
bo kom edije.

Prevod Milan Jesih, režija Zvone 
Šedlbauer, dramaturgija in asisten
ca režije Ira Ratej, scenografija Sla
vica Radovič in Lenka Erak, kostu
mografija Slavica Radovič in Jana 
Čoh, lektoriranje Rudenka Naber
goj, glasba Urban Koder.

Igrajo: Bernarda Om an (Mary 
Smith), Judita Zidar (Barbara Smith), 
Dare Valič (John Smith), Milan Ken
da (detektiv Troughton), Tine Oman 
(Stanley Gardner), Matjaž Višnar

to alternativa poplitveni televizijski 
kulturi. Situacijska kom ika, kalejdo
skop m ogočih in nem ogočih zaple
tov, ki se sprožijo preko telefona, be
sedni dovtipi, zlasti na račun  hom o
seksualcev — vse to lahko gledalca 
m orda tud i zabava, a preveč me spo
m inja na banalnost nekaterih  televi
zijskih program ov. Ne čudim  se to
rej, da angleška kritika krstne uprizo
ritve dela leta 1982 najprej v Gildfor- 
du, potem  pa v Londonu ni ocenila 
zelo pohvalno.

G ospod John Smith (Dare Valič) 
si je privoščil kar dve ženi naenkrat 
ter je ob spletu  naključij in okoliščin 
v svoje laži vpletel prijatelja Stanleya 
Gardnerja, ki ga je z realistično pre
prostostjo interpretiral Tine Oman

/

V
(časnikar in Bobby Franklin), Pavel 
Rakovec (detektiv Porterhouse).

M ed ogledom Cooneyeve komedi
je zapletov in zm ešnjav, osnovane 
zlasti na situacijski komiki, sem se po
čutila skoraj nekako takole, kot če bi 
pred mojimi očmi migotali prizori ne
katerih televizijskih varietejskih in po
dobnih  oddaj. Da se razum em o, n a
prave za daljinsko upravljanje nisem  
naravnavala sam a, am pak jo je zam e 
dramatik Cooney oziroma režiser. Saj 
veste, kako poteka »zapping«, kot ga 
s tujko im enujejo Italijani.

Zdaj ti pred  očmi poskakujejo ple
salke z bebastim  nasm ehom  in skan
dirajo zadnje sobotno geslo, trenu 
tek nato naklada svoja globokoum na 
življenjska opažanja nesojeni filozof 
Sgarbi, spet nato kaka seksi igralka 
resno razkriva v sobotni oddaji svoje 
intim ne zadeve. No, v Cooneyevi ko
mediji je bilo malo vsega tega: ska
kanja in tekanja, sprenevedanja in hi
h itanja, varanja in laži, odrski pout- 
pourri pa je bil začinjen predvsem  z 
ironijo na račun zakonskega življenja 
in hom oerotičnih nagnjenj.

Če se v soboto ali nedeljo že od
ločiš za gledališko predstavo, naj bo

Smith je s svojo bigamijo spravil v za
gato kar nekaj ljudi, vključno dva dc' 
tektiva narednika, le da resnica ne b’ 
prišla na dan.

N aposled pa je moral zaradi n£' 
sporazum ov in zm ešnjave objasnit' 
svoj položaj. In ko je vsem  razodel 
da je poročen tako z včasih histeri' 
čno črnolasko M ary kot tud i z zapC' 
ljivo b londinko Barbaro, m u nihče 0' 
verjel. Ali naj torej še nadalje igra, la" 
že, si izmišljuje izgovore in se pret
varja? Saj ni zato, da bi v fejdojevskf 
naravnani kom ediji iskali kako spo
ročilo, a vendar imaš vtis, da se bol) 
izplača biti lažnivec in prevaran t ko1 
pa poštenjak.

L ahkotnost predstave so poudaf' 
jali tako rožnato  obarvana salonska j
scena kot tud i p rim erno izbrani ko" i
stum i. P rozorni negližeji, jabolčn^ i
zeleni odtenki M aryjine g a rd e ro b  t
in rum ene obleke sončno žareče it1 I
eksuberan tne Barbare so vsekako( 
vzbujali estetsko zadoščenje. In to I 
je, ob prizadevnosti igralskega af ' s 
sambla, ki v tekstu ni imel opore Z3 
značajsko poglobitev odrskih likoV' P 
tud i vse.

Majda Artač Sturma!1
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Stvarne pravice in stvarno 
pravo v vsakdanji rabi

Pri založbi Gospodarski vestnik v  Lju
bljani je konec lanskega leta izšla obsežna 
strokovna knjiga na 536 straneh, z  na
slovom Stvarno pravo, ki jo je napisal To
ne Frantar, uredil pa Dušan Skok. Delo, 
ki obravnava stvarne pravice, posest, nuj
ne poti, meje in problematiko kmetijskih 
zemljišč, je praktičnega pomena ne samo 
za vsako podjetje ampak skoraj za vsako 
kmetijstvo oziroma kmetijo. A vtor je gra
divo zaokrožil na več delov. Pri varstvu  
lastninske pravice je uvodoma prikazal 
najpomembnejše člene slovenske ustave, 
kakor tudi več členov iz Zakona o temelj
nih lastninsko-pravnih razmerij. Takoj za
tem pa je podal več primerov tožb s ko
mentarjem ter prikazal sodno prakso na 
tem področju. Za vsakdanjo prakso je iz
rednega pomena, da poznamo varstvo 
služnostne pravice. Tisti, ki jim  je to po
dročje novo, bodo z branjem te knjige ozi
roma priročnika na enostaven in hiter na
čin spoznali osnovna pravila, zakonodajo 
m več tožbenih primerov z navedbo sod
ne prakse. Podobno je tudi pri varstvu za
stavne pravice na nepremičninah.

Slovenske kmete gotovo zanima zako
nodaja o kmetijskih zemljiščih — pred
nostna pravica nakupa. A vtor je poleg 
Ustrezne zakonodaje postregel s številni
mi primeri tožb s komentarjem in sodno 
Prakso. Podobno je obdelal tudi nujne (za
silne) poti. Za mnoge bralce in za vsak
danjo rabo pa bo zanimivo tudi vprašanje 
ureditve meje, ki je med sosedi večkrat 
Predmet spotikanj in sporov.

Prejšnja skupna država in njena spe- 
afična socialna razmerja, ki so bila poi
menovana kot razmerja združenega dela, 
So sedaj za Slovenijo zgodovina. Kljub te
mu je v tej knjigi omenjenih tudi nekaj 
Pravnih m nenj sodišč nekdanje skupne 
države. Na ta način je informacija o upo- 
mbi istih zakonov in reševanju takrat so- 
r°dnih problemov popolnejša, bralcu pa 
sf« omogočena kritična analiza in zavze
manje lastnega stališča do posameznega 
Problema.

dr. Gabrijel D evetak

Uspeh pianista Gadzijeva v Gorici
Nedavno je v Gorici nastopil v 

okviru koncertne sezone Slovenske
ga centra za glasbeno vzgojo E. Ko
mel in Glasbene matice pianist Sija- 
vuš Gadžijev, po rodu iz Azerbajd
žana, sicer pa profesor na konserva
toriju v M oskvi. Izvajal je vrsto del 
skladateljev dunajske klasike, ki so 
F. J. Haydn, W. A. Mozart in L. v. 
Beethoven.

Tako je najprej predstavil tri Mo
zartove skladbe, in sicer Fantazijo v 
d-molu in Fantazijo v c-molu, pa še 
Rondo v D-duru. Sledila je Haydno- 
va Sonata v c-molu. V drugem delu 
pa sta b ili na sporedu dve Beethov
novi sonati in sicer v F-duru in v 
f-molu (Appassionata).

Pianist Gadžijev je s svojim izva
janjem pokazal dovršeno tehniko ter 
občutljivo interpretacijo. Na koncu

je moral dodati še nekaj krajših 
skladb. Na prihodnjem koncertu, ki 
bo meseca marca, bodo na sporedu 
dela za flavto in kitaro.

* * *
Prof. Sama Pahorja so prejšnji te

den na preturi oprostili obtožbe, da 
je  povzročil preplah med silam i ja v 
nega reda na dan vo litev  5. aprila 
lani. Pretorka M anila Salva je  razso
dila da »dejanje ne obsta ja«. Zgodilo  
se je  namreč to, da je  prof. Pahor, 
k i je  hotel pro testira ti zaradi vede
nja odgovornih na volilnem  sedežu na 
Katinari, potem , ko so se ga na pre
fek tu r i ho te li znebiti rekoč, da so 
uradi zaprti, vprašal, če bi mu tako  
odgovorili tud i v primeru, ko bi na 
kakem  volilnem  sedežu gorelo. Stra
žar pa je  sprožil alarm, češ, da nekje 
res gori...

Na tržaškem  razstavišču pri M ontebellu bodo do 6. februarja na ogled 
orjaške ž iva li iz pradavnine  — največji dinozaver meri kar 13 metrov. Poša
s ti  iz »jurskega parka« se prem ikajo in oddajajo od sebe grozljive glasove. 
Izdelane so v  glavnem  iz kovine in p lastike , naročilo pa jih  je  avstrijsko  pod
je tje  D ino's. R azstava  je  imela po vsej Evropi ogromen uspeh tako  med otro
ci k o t odraslim i. V Trstu s i  je  dinozavre mogoče ogledati vsak dan od 10. do 
19. ure. Na sliki: »živi« dinozaver na tržaškem  razstavišču (foto Kroma)

Peterle in Pedronetto 
na novoletnem srečanju...
4nii 0
vem parlamentu končno premaknila 
z m rtve točke že tolikokrat obljubljena 
zaščita naše narodnostne skupnosti. 
Deželni tajnik Ssk je  ob tem potrdil 
negativno oceno najnovejšega vladne
ga zakonskega osnutka o tej problema
tiki, ki sicer nosi ime po ministru Pa- 
lladinu, v  resnici pa gre za le v  red
kih aspektih dopolnjen Maccanicov 
osnutek.

Jevnikar je na srečanju tudi poča
stil spomin treh časnikarjev tržaške
ga sedeža italijanske televizije RA1, ki 
so v  petek um rli v  M ostarju kot žrtve  
vojnega besa, in sicer Saše Ote, M ar
ca Lucchette in Daria D'Angela. De
jal je, da si čisto konkretno predstav
lja, kako bi tis ti hip lahko bil na sre
čanju na Plešivem tudi Saša s svojo 
televizijsko kamero, kot že tolikokrat 
v  preteklosti. Jevnikar je  izrazil upa
nje, da bi se ljudje končno že rešili 
strašnega biča vojne, prizadetim svoj
cem pa je izrazil občuteno sožalje.

U vodnim  nagovorom je sledila 
sproščena družabnost ob bogato oblo
ženih mizah gostoljubne gospe Roma
ne Gradnik ter njenih hčera. Kot po
navadi, je srečanje nudilo lepo prilož
nost za okrepitev starih in navezavo 
novih stikov med političnim i in dru
gim i javnim i delavci iz širšega obmej
nega prostora. Tragedija v  M ostarju  
pa je sicer prijetnemu večeru vseskozi 
primešala nekaj grenkobe.

*  *  *

Tržaški župan Riccardo Illy  je  ob
ljubil, da bodo razlaščeni lastn iki 
zemlje na Kolonkovcu, končno, po  
večletnem čakanju, le dobili odškod
nino. Tako je  župan povedal predsed
niku km etijske zadruge Borisu M iha
liču, ko je  prejšnji teden obiskal pro
store zadruge. Riccardo Illy  je  poka
zal zanim anje tudi za druge načrte in 
predloge za razvoj km etijske dejavno
s ti  na Tržaškem.

jttrij Paljk

O »najbolj odprti«
Skorajda odkar živim in se tega zavedam , se spom injam  besede odprta 

tTleja in tega je sedaj gotovo že trideset let, mojega spom injanja nam reč. In
°dPrte meje tudi.

Ker sem  svojo m ladost, bolje: otroška leta, preživel na V ipavskem , sem 
^ k a j časa gledal »najbolj odprto  mejo v Evropi«, kot smo mejo m ed Jugosla- 
>  'n  Italijo vsi takrat klicali, z d ruge strani in ena glavnih stvari, ki sem 
J*1 že takrat videl, je bila ta, da je bila ta meja zelo odprta  za italijanske držav
n e ,  malo m anj pa za jugoslovanske. Pozneje je prišlo do še večjega odpi- 
rarija meje, a ne m orem  reči, da sem kdajkoli zares verjel v to odprto  mejo 
'n Pozneje sem se tudi prepričal, da je ta odprta meja samo ena od tistih praz- 

Političnih floskul, s katero so me hranili, ko sem  bil še otrok, in podobno 
°t mene so v to politično laž prepričevali vse ljudi, večina je tudi verjela vanjo.

. Spom injam  se razočaranja ljudi iz bivše Jugoslavije, Slovencev, ki sem 
Vodil na izlet na Češko, kjer sm o na meji čakali tud i po pet do osem  ur

Samo zato, ker se nekem u češkem u oficirju ni dalo pregledati naših potnih 
st°v, in zato, ker so bili Čehi nevoščljivi Jugoslovanom , ki so lahko potovalilii

P0 svetu, oni pa so lahko potovali sam o v svoji državi in na V zhodu, že za 
Pr>hod v Jugoslavijo so morali imeti posebna dovoljenja in biti zato politično 
r(l0raIno neoporečni, kot, recimo, vse do pet let nazaj vsi časnikarji in vsi ljudje

na vodilnih m estih  v Sloveniji. Na takratn i avstrijsko-češkoslovaški meji je 
bilo veliko razočaranja predvsem  zato, ker sm o šele tam  ugotavljali, kako je 
naš, jugoslovanski m odel socializma veliko bolj človeški, vsaj tako se nam  
je zdelo. Še večje razočaranje pa je sledilo na istem  izletu, ko sm o se vračali 
in nas na avstrijsko-italijanski meji ni nihče niti pogledal, nihče ni nikdar gle
dal, če im am o kaj prijaviti, če pa je kdo kdaj prišel na avtobus, so bili to itali
janski cariniki, ki so bolj kot drugo gledali naše plavolase punce in njihova 
minikrilca ali pa njihove malce p retesne majice. Tisto razočaranje je bilo veli
ko hujše, ker smo začutili, da smo prevarani doma, kjer nam  blejajo brez konca 
in kraja o tem , kako je m ed Jugoslavijo in Italijo najbolj odprta meja na sve
tu, a smo se na lastne oči prepričali v to, da so take trditve samo lažne pravljice.

Sedaj pa k naši odprti meji, o kateri tudi na G oriškem  veliko govorijo, 
vsaj veliko se je govorilo podolgem  in počez, zadnje čase res malo manj, a 
vseeno. O dprta  meja m ed sedanjo Slovenijo in Italijo bi prav na Goriškem  
pom enila veliko večji zagon za m ajhno gospodarstvo in druge dejavnosti, če 
bi bila res odprta , kar pa po mojem m nenju  še zdaleč ni in niti v tako krat
kem času ne bo. Ne vem , če tudi vi poslušate naše in predvsem  italijanske 
politike, ko se srečujejo ob meji in obljubljajo in se jim m ed cedi iz ust in go
vorijo o sožitju in vsem  m ogočem , o vsem , česar še ni bilo in tud i nikdar ne 
bo. Italijanski politiki so v tem  izjem ni, saj dom a rovarijo na račun sosedov 
in jim tja pošiljajo vojaške enote, da okrepijo nadzor »na najbolj vzhodni in 
nevarni meji,« ker je tam  še vojna, o Sloveniji še vedno  govorijo kot o bivši 
Jugoslaviji itd., ko pa pridejo v slovenska Brda ali pa v Novo Gorico, takoj 
spet z m edom  na ustih  blebetajo prazne stvari o tem , kako so zaslužni za do-
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Ervin Mezgec o trudu in uspehih smučarske selekcije ZSŠDI

»Letos so rezultati boljši, 
kot smo si lahko pričakovali«

Ervin Mezgec, letnik 1951, je blagajnik in odgovoren za tisk pri sm u
čarski selekciji Zveze slovenskih športnih društev v  Italiji — Indules. Gre za 
združeno zamejsko smučarsko ekipo, pri kateri tekmujejo in trenirajo naši naj
boljši atleti v  mladinskih kategorijah. Mezgec se je  ukvarjal še z nogometom  
in ping-pongom in sicer pri tržaškem Don Boscu. Konec šestdesetih let je med 
drugim igral nogomet v  isti ekipi kot Bianco in Bembo, ki sta nato prestopila 
v  mladinske vrste turinskega Juventusa. Postal je  tudi pokrajinski prvak v  
namiznem tenisu. Nato je  bil dolgoletni odbornik pri »zlatem« Jadranu.

Vprašali smo ga, zakaj in kako se je začel ukvarjati s smučanjem.

Z  združeno zamejsko selekcijo sem 
se začel ukvarjati pred približno 6 le
ti, ko sta vanjo prestopili moji hčer
ki. Želel sem nuditi svojo pomoč in 
doprinos tedanjim odbornikom, kajti 
smučarska dejavnost zahteva velik 
trud in znatna organizacijska breme
na. Predvsem z organizacijskega v i
dika je bilo potrebno marsikaj izbolj
šati, zato da bi se lahko enakovredno 
merili z  italijanskimi društvi.

K oliko tekm ovalcev šteje 
združena zamejska smučarska 
ekipa in kdo jo trenira?

Selekcijo ZSŠD I — Indules sestav
lja 18 atletov, in sicer dva v  baby ka
tegoriji, dve cicibanki, štirje cicibani, 
ena deklica, en deček, dve naraščajni- 
ci, ena mladinka in štirje mladinci. 
Vodijo jo trije vrhunski trenerji iz Slo
venije, in sicer demonstratorji Dušan 
Videmšek, Boštjan Gašperšič — sled
nji je poleti treniral slovensko repre
zentantko Katjo Koren — in M atjaž 
M artinšič, ki je  na Vrhniki treniral 
sedaj poškodovano Katjo Suhadolc, v  
sodelovanju z domačim trenerjem A n 
drejem Švabom.

Velik trud tekmovalcev, tre
nerjev in odbornikov je bil še 
zlasti v začetku te nove sezone 
poplačan z dobrimi dosežki. Bi

nam lahko navedel najpomemb
nejše rezultate?

Letos so rezultati veliko boljši kot 
smo si lahko sploh pričakovali. M e
nim, da gre to pripisati tudi dobri or
ganizaciji. Štartali smo s ciljem, da 
čimveč tekmovalcev uvrstim o med 
prvo desetorico. V prvi tekmi v  kate
goriji babi/ se je naša tekmovalka M a
teja Paulina uvrstila na drugo mesto, 
nedeljo zatem pa je  Ingrid Bianchi 
med deklicami stopila na tretjo stop
ničko. M ed naraščajnicami sta se 
dvojčici Mezgec uvrstili Fiona na 4. 
in Karin na 5. mesto, Valentina Šu- 
ber pa je bila med mladinkami dvakrat

peta. Gre vsekakor za rezultate v  de
želni konkurenci.

Nastopi združene ekipe na ta
ko pomembnih tekmovanjih prav 
gotovo zahtevajo velik napor, pa 
tudi izdatna finančna bremena. 
Kako rešujete zlasti zadnje vpra
šanje?

Finančna bremena slonijo skoraj v  
celoti na ramenih posameznih društev 
in staršev. N aš pokrovitelj Indules le 
delno krije stroške trenerjev.

Organizacijski napor je  zelo velik. 
Dovolj je, da pomislimo, da nastopa
jo naši tekmovalci v  treh različnih ka
tegorijah, ponavadi tudi na različnih 
tekmovalnih sedežih. Že v  začetku 
tedna je treba zato pom isliti na pre
voz in spremljevalce. Ko se po tekmo
vanju ob nedeljah zvečer vračaš do
mov, pa se moraš že pripravljati na 
naslednji nastop. Včasih so tekme tu
di ob petkih in sobotah ali celo ob po
nedeljkih, kar je še bolj komplicirano. 
Razumljivo, da smo ob koncu sm u
čarske sezone zelo utrujeni in komaj 
pričakujemo nekajmesečni oddih.

Kakšne so perspektive v tej 
sezoni za Vašo ekipo in kakšni 
so načrti?

Želimo, da bi se čimveč naših tek
movalcev kvalificiralo v  deželni fina
le. Že lani smo dosegli zelo dobre re
zultate, saj se jih je  uvrstilo kar 16. 
Ponovitev lanskega dosežka bi pome
nila uspeh. V prihodnosti namerava
mo posvetiti čimvečjo pozornost mlaj
šim atletom, ker so z njimi, zaradi 
manjše konkurence, lažje dosegljivi 
boljši rezultati.

Pogovarjal se je Darko Bradassi

Dan odprtih vrat na Opčinah
V nedeljo, 30. januarja, je  bil V 

M arijanišču na Opčinah Dan odprtih 
vrat. N anj so bili vabljeni v s i dobrot
n ik i in prijatelji tega centra, kjer met 
drugim potekajo  zelo pom em bne de
javnosti za vzgojo naše mladine. V žu
p n ijsk i cerkvi na Opčinah je  bila zju
tra j slovesna m aša ob 25-letnici du
hovn ištva  g. Franca Pohajača, usta
novitelja in voditelja znanih openskih 
zborov Vesela Pomlad.

Udeležence Dneva odprtih vra t ne 
Opčinah so prireditelji seznanili tudi 
s potekom  potrebnih obnovitvenih del 
v  M arijanišču in povedali, da bodo 
tud i v bodoče potrebovali pom oč do
brotnikov, sa j drugače ne bodo zmo
g li finančnega bremena za dela.

"k ie ie

Z  bencinskim i boni tokra t Tržača
ni res niso im eli sreče. Ker je  Trgovin
ska zbornica ugotovila, da so bili ne
pravilno tiskan i in da jih  je zaradi te
ga lahko ponarejati, so boni, k i so jih 
m nogi po dolgem čakanju pred občin
sk im i izpostavam i že dvignili, neve
ljavni. Treba bo torej počakati, da tis
kajo nove. To naj bi se zgodilo sredi 
februarja. Do takra t je  le treba imeti 
potrpljenje, stare bone pa shraniti, sol 
jih  bo m oral vsakdo, k i bo prišel po 
nove, vrniti.
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bre sosedske odnose, za odprto  mejo in za sožitje. Na b ruhanje mi gre, ko 
jih poslušam , še v Gorici ni nikogar od njih, ki bi se naučil nekaj besed po 
slovensko, kaj šele d rugod, neverjetni provincialci so in recimo no že enkrat 
na glas: Slovencev ne m arajo, bojijo se nas, ker jim še vedno pom enim o slo
vansko nevarnost ali pa kaj drugega, ne marajo nas preveč. O tem  mislim, 
da ni nobenega dvom a, saj nas nikjer več ne om enjajo, govorijo sicer o zašči
tah nekih m anjšin, ko pa gre zares, takrat potegnejo vse besede nekam  na
zaj, Slovencev pa nikdar niti ne om enijo, kot da sm o nekakšen zrak ali pa 
megla.

In tu je spet ta odprta  meja, ki ni odprta  meja, v to se lahko prepričate 
tud i sami, ko greste na m ejni prehod  in tam vidite carinike, kako vas dobe
sedno zafrkavajo s tem , da delajo nalašč tako počasi, da vam  žrejo živce, ko 
ponižno čakate v dolgi vrsti v Vrtojbi ali pa pri Rdeči hiši. Slovenija je zelo 
pam etno poskrbela, da se sedaj slovenski cariniki, m ed katerim i je še vedno 
nekaj prejšnjih  carinikov neslovenske narodnosti, obnašajo dostojno in le
po, uglajeni so in vljudni, tudi hitri. Kaj pa Italija? Tukaj pa je nekaj obupne
ga že dejstvo, da imajo večino ljudi na meji, ki so vse prej kot delavni, tako 
počasi se vedejo in tako počasi delajo, da je to nekaj nezaslišanega. Jaz sem 
m nenja, da to počno nalašč, da bi ljudi odvrnili od tega, da bi šli v Slovenijo, 
a tega ne sm em  reči na glas, ker me potem  lahko kdo prijavi sodnim  obla
stem , kot so italijanski cariniki prijavili sodniku m ojega prijatelja, ki jim je 
rekel, da niti v tako im enovanem  Tretjem  svetu še ni videl tako počasnih ca
rinikov; prijatelj je lahko to rekel, ker je svetovni popotnik . In potem  je m o
ral na sodnijo, da ne rečem drugega. Poleg tega bi rad povedal še nekaj: m e
ni ne bo nihče dopovedal, da te dolge vrste, ki se posebno ob določenih urah 
ustvarjajo na goriških prehodih , niso načrtne. Ko sem  se pozanim al kot čas

nikar o tem, seveda ni bilo nič, vsi so rekli, da o tem  ne vejo ničesar, vrst* 
pa so vseeno še naprej dolge. Na dan svetega Štefana je bilo letos ob dve!1 
zjutraj na vrtojbenskem  bloku in pri Rdeči hiši po trebno  čakati dve uri, d3 
si prišel v Italijo. In to naj bi bila odprta  meja! Ja, saj vsi vemo, d a  so se ljudj* 
vračali iz igralnice v Novi Gorici, am pak ne vem o pa, zakaj jih m oraš držat' 
ob dveh zjutraj dve uri na meji. Če to ni nalašč.

D ruga stvar, ki jo boste opazili tako pri italijanskih policistih kot pri ital*' 
janskih carinikih na goriških blokih, kot pravim o po  dom ače m ejnim  prehO' 
dom , je ta, da še vedno uporabljajo izraz Jugoslavija za Slovenijo in zraveE 
še to, da vas popolnom a nezakonito  in neum estno  ter nevljudno sprašujejo 
kam greste, ali pa, kje ste bili, če ste nam enjeni v Slovenijo, ali pa iz nje naz^l 
prihajate v Italijo. To je tako daleč od evropskega bontona carinikov v seve*' 
nih državah, kot sta daleč Neapelj in Catania od Bonna in H eidelberga, d3 
ne rečem H aaga ali pa A m sterdam a. Ker pa živimo v Gorici, kjer vlada nek3 
omika, bi bilo prav, da bi se je naučili tudi cariniki, ki delajo na Goriškem

Za konec naj dodam o sam o še to: od  vedno sm o Slovenci v Italiji nekaki 
na prep ihu , saj nas gledajo tako Italijani kot Slovenci iz Slovenije s posebni**1 
zanim anjem , nekaj posebnega smo, pa če hočem o ali ne. In prav  zato mi )e 
težko, ko poslušam  zam ejske Slovence, ki govorijo nekako takole: »Veš, sP 
daj grem  po benzino v Jugo.« Tega je dosti, preveč, odločno preveč. Pustim*’ 
to, da se v slovenskem  jeziku ne m ore reči, »da grem  po benzino«, ker je K 
tipična italijanska skladnja, motilni elem ent je predvsem  tisti »v Jugo«, kje* 
Jugo stoji za Slovenijo in je poniževalen za Slovence in za Slovenijo. Teg3 
se danes uporablja preveč, veliko preveč. G rdo je to slišati od Italijanov, ^  
grše in dosti bolj podlo pa je to od zam ejskih Slovencev. P ravzaprav je & 
prav nedosto jno in nedopustno .


